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a r m a n m e l i . i r

 لایحه جامع روزنامه  نگاری به کجا رسید؟
 لایحه مبهم برای روزنامه  نگاری شفاف!

 آرمان ملی – یاسمین طالقانی: اول دیماه وزیر 
ارشاد خبر داد: »لایحه جامع روزنامه  نگاری در حال 
بررسی نهایی در دولت است و پرونده آن تا پایان ماه 
جاری )دی  ماه ۱۴۰۱( به مجلس شورای اسلامی ارسال 
می  شود در این لایحه کار بسیار بزرگی برای خبرنگاران 
صورت گرفته و به مطالبه چند دهه  ای اهالی رسانه 
توجه شده است.« محمد مهدی اسماعیلی با اشاره به 
اینکه این لایحه در کمیسیون فرهنگی دولت تدوین 
شده است، تصریح کرد: »در لایحه جامع روزنامه  نگاری، 
مشکلات و تنگناهای فعلی اهالی رسانه شناسایی 
و راهکارهای خوبی برای امنیت شغلی، حمایت و 
پشتیبانی از روزنامه  نگاران و اهالی رسانه ارائه شده است 
و تلاش می  شود این لایحه در دولت انقلابی سیزدهم 
به سرانجام برسد. در لایحه جامع رسانه  ای که پس 
از حدود ۲۰ سال در دستور کار و بررسی ویژه وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی قرار گرفته به مسائل صنفی، 
اقتصادی و امنیت شغلی خبرنگاران پرداخته شده 
است.« روزنامه  نگاران پس از این اظهارات وزیر ارشاد 
در خلأ اطلاعاتی قادر به واکنشی نبودند؛ چرا که انتظار 
داشتند از نظرات آنها در تدوین این لایحه استفاده شود 
و تنها روزنامه  نگاران دولتی یا همسو با اصولگرایان و 
دولت مورد مشورت قرار نگیرند، چراکه لایحه برای 
تمام روزنامه  نگاران با هر دیدگاهی است. در ۲8 مرداد 
هم وزیر ارشاد با بیان اینکه نظام جامع روزنامه  نگاری و 
رسانه  ای دهه  ها مورد مطالبه اصحاب رسانه بود، یادآور 
شد: دولت  های مختلف این مهم را مطرح کردند اما ما 
در دولت مردمی بدون هیاهو و شواف رسانه  ای این 
مساله را بررسی کردیم و در حال حاضر این طرح در 
کمیسیون فرهنگی دولت به تصویب نهایی رسیده 
است. محمدمهدی اسماعیلی با بیان اینکه نظام جامع 
روزنامه  نگاری و رسانه  ای دهه  ها مورد مطالبه اصحاب 
رسانه بود، ابرازداشت: با تصویب این طرح تمامی 
خبرنگاران حقوق روشنی داشته و پروانه خبرنگاری 
کسب می  کنند و از همه حداقل  های یک شغل اعم 
از بیمه، تضمین شغلی و غیره برخوردار می  شوند. در 
آبانماه نیز وزیر ارشاد اسلامی اظهارکرد: پس از گذشت 
۲۰ سال لایحه جامع روزنامه  نگاری به زودی به تصویب 
دولت می  پردازد، این لایحه به مسائل صنفی، اقتصادی 
و امنیت شغلی خبرنگاران می  پردازد. لایحه  ای که 
به زعم مسئولان وزارت ارشاد فعلی به نفع خبرنگاران 
است، اما ابهاماتی سبب تشکیک در این نظریه می  شود 
که مهم ترین آن عدم انتشار بندهای این لایحه است. 
»تابناک« این گلایه را چنین منتشر کرده است: »هنوز 
متن مصوبه کمیسیون فرهنگی دولت نه در وب سایت 
دفتر هیات دولت و نه در وب سایت وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی منتشر نشده است. این موضوع از آن 
جهت اهمیت دارد که انتشار پیش  نویس این لایحه 
در سال ۱۳۹۶ بسیار جنجال برانگیز شد و حجم بالای 
نقدها، منجر به عقب نشینی دولت پیشین و موکول 
کردن تصویب لایحه به اعمال مطالبات اهالی مطبوعات 
شد.« البته پیشنهاداتی هم مطرح شد از جمله اینکه با 
توجه به آنکه این لایحه می  تواند تاثیر عمیقی در فعالیت 
رسانه  ها و فعالان رسانه  ای داشته باشد، این انتظار وجود 
دارد که متن مصوب لایحه در کمیسیون فرهنگی دولت، 
پیش از آنکه به نشست اصلی هیات وزیران بیاید، منتشر 
شود و افکارعمومی به ویژه فعالان رسانه  ای و حقوقی 

بتوانند به بررسی این متن بپردازند.
  سازمان روزنامه  نگاری چه شد؟

  در اذهان هست سال ۹7 هم بحث سازمان نظام 
روزنامه  نگاری جمهوری اسلامی ایران داغ بود. حسین 
انتظامی، معاون مطبوعاتی سابق وزیرفرهنگ و ارشاد 
اسلامی درباره این سازمان نظام رسانه گفته بود: 
»تأکیدات مکرر ریاست محترم جمهوری در تدوین 
و تقدیم قوانین و مقررات مناسب برای رسانه  ها به 
نحوی که نشانگر رویکرد و سیاست دولت باشد هم 
بر وظیفه  مندی و تکلیف ساختارهای مرتبط افزوده 
است. این تکالیف در عمل به دو لایحه منجر شده 
است: قانون مطبوعات و قانون سازمان نظام رسانه  ای. 
اولی به رابطه سه ضلعی حاکمیت – مردم– رسانه  ها 
می  پردازد و دومی به رابطه روزنامه  نگاران )اعم از حقوق 
و تکالیف متقابل روزنامه  نگاران با حاکمیت ملی، با 
مدیران رسانه  های متبوع و با خودشان(« مسئولان 
دولت روحانی بر این عقیده بودند دولتی که رویکردها و 
برنامه  های آن گسترش آزادی بیان و به طور خاص آزادی 
مطبوعات است و رسانه را در کنار غذا و سلاح، رکن سوم 
امنیت ملی می  داند منطقا نقض غرض نمی  کند و متونی 
را مصوب نمی  کند که به زیان این شتاب دهنده پیشرفت 
ملی باشد. عمر دولت روحانی به تشکیل این سازمان 
نرسید و جالب اینکه ۶ مهر سالجاری معاون پارلمانی 
رئیس  جمهور از ایجاد سازمان نظام روزنامه  نگاری 
جمهوری اسلامی به منظور حمایت از خبرنگاران و رفع 

مشکلات و دغدغه  های اصحاب رسانه خبر داد.
  رقابت مجلس و دولت 

    نکته قابل تامل آنجاست که مجلس هم از 
دولت عقب نماند و در روزهایی که دولتمردان در 
پشت درب  های بسته به نهایی کردن لایحه جامع 
روزنامه  نگاران مشغول بودند، نمایندگان مجلس هم 
از قافله عقب نماندند و طرحی را ارائه کردند. ظاهرا 
طبق طرح جدید مجلس، افرادی که اخبار کذب را نشر 
بدهند، باید پاسخگوی تبعات سوء آن باشند. گفته شده 
که این طرح در مورد هر خبری که آثار سوءاجتماعی 
داشته باشد و موجب ضربه به جامعه شود، صدق 
می  کند. منتشرکنندگان این اخبار اگر نتوانند جبران 
خسارت بکنند، باید مجازات شوند. عباس عبدی در 
تحلیل طرح جدید مجلسی  ها برای نظارت بر نشر اخبار، 
گفت: »مجلس و دولت به روشنی می  دانند که یکی از 
مشکلات اساسی آنها، همین اطلاع  رسانی نیم  بندی 
است که در سطح جامعه و شبکه  های اجتماعی وجود 

دارد«.  

گــــزارش

نگــــره
 توئیت  های مشفقانه 
»آیت  ا...« به دولت

 شرایط اقتصادی جامعه به نحوی 
است که شاهد نارضایتی  های مردم 
هستیم که همواره خواستار رسیدگی 
بوده  اند.  مسئولان و حل مشکلات 
این در حالی است که بسیاری از علما 
این مساله  به  نیز نسبت  بزرگان  و 
هشدارهای لازم را داده و می  دهند. در 
چنین چارچوبی، آیت  ا... جوادی  آملی 
در برهه  های مختلف زمانی و با توجه 
به رخدادهای تاریخی، توصیه  هایی به 
دولت  های مختلف داشته  اند. از توصیه 
به محمود احمدی  نژاد که همان سال8۴ 
گفته بودند: »احمدی  نژاد را چنان بالا 
خواهند برد که طغیان خواهد کرد« 
تا توصیه به حسن روحانی درسال ۹۲ 
که به او گفته بود: »جهت استقلال 
نظام اسلامی و صیانت شئون داخلی 
و خارجیِ کشور سعی بلیغ نماید.«، 
اما این توصیه  ها به دولت رئیسی بیش 
از دولت  های قبلی بوده است. چه آنکه 
آیت  ا... جوادی آملی قبل از فوت مهسا 
امینی و تندروی در به کارگیری گشت 
ارشاد برای سیاست  های حجاب و عفاف، 
گفته بود: »مساله حجاب و عفاف با 
سرنیزه حل نمی  شود. نامه می  نویسند 
که شما چرا ساکت هستید و درباره 
حجاب حرف نمی  زنید. بر فرض شما 
با فشار این روسری را جلو بیاورید. این 
اسمش عفاف نیست. »النکاح سنتی« 

است که از فساد جلوگیری می  کند. 
  فقر ریشه مشکلات است

 آیت  ا... جوادی دو هفته بعد از آغاز 
اعتراضات سراسری مهرماه امسال، 
در دیدار با فرمانده نیروی انتظامی، 
به ارتباط مشکلات کشور و فقر اشاره 
کردند و گفتند: »مسئولان باید برای 
بیکاری جوانان، آینده شغلی آنها و 
معضل حاشیه نشینی شهرها تدبیری 
بیندیشند و برای حل مشکلات کشور 
بیش از پیش تلاش کنند!« ایشان 
که ریشه مشکلات کشور را در »فقر« 
ارزیابی می  کنند، در دیدار یکی از 
ائمه جمعه، صراحتا مسئولان دولتی 
را مخاطب قرار داده و تاکید کرده 
بودند: »هیچ تازیانه  ای دردناک  تر از 
فقر نیست و امروز این تازیانه پشت 
مردم را زخم کرده است و مسئولان 
تدبیری  مشکلات  رفع  برای  باید 
بیندیشند.« تکرار این توصیه  ها و تاکید 
بر نقش اقتصاد و مدیریت اقتصادی در 
دینداری و جلوگیری از فقر به مثابه 
ریشه فعالیت  های ضددینی، در دیدار 
محمداشرفی اصفهانی، رئیس هیات 
بدوی تخلفات نهاد ریاست  جمهوری، به 
مسئولان توصیه کردند: »اگر بین مردم 
و نان مردم فاصله بیفتد دیگر خبری 
از دین نخواهد بود، اقتصاد یعنی نان 
مملکت، دینداری مردم بدون اقتصاد 
سخت است.« آیت  ا... جوادی در همان 
دیدار با اشاره به اهمیت عملگرایی 
مسئولان در شناسایی مفاسد اقتصادی 
تاکید کرده بودند: »پیامبر اسلام)ص( 
فرموده  اند که خدایا به نان ما برکت بده 
و بین ما و آن جدایی نیفکن! زیرا اگر نان 
نباشد ما نمی  توانیم نماز بخوانیم و روزه 
بگیریم. نان در این حدیث به معنای 
اقتصاد است. با اختلاس و نجومی، 
اقتصاد ساخته نمی  شود و اگر اقتصاد 
سالم نباشد، خبری از دین نخواهد بود.« 
  اگر نمی  ترسید از فضای مجازی 

باکی نیست
  ایشان در دیدار با معاون حقوق بشر 
قوه قضائیه به این نکته تاکید کرده 
بودند: »هیچ چیزی از مردم را کم 
نگذارید، با هر کسی تعهد کردید با 
هر کسی معامله یا تجارتی کردید با 
هر کسی قول دادید و پیمانی بستید، 
کم نگذارید؛ اگر می  خواهید سخنرانی 
کنید بدون مطالعه نروید.« انتقاد از 
فرمان درمانی و بی  توجهی او به وعده  ها 
و قول  هایی که به دلیل عدم شناخت 
درست مساله، به یاس مردم منجر 
... جوادی  می  شود، این توصیه آیت  ا
به دولت را به همراه داشت که مردم 
بیشتر از »قول«، به »عمل« احترام 
می  گذارند.در چنین شرایطی مشخص 
نیست چرا  برخی به توصیه مراجع تقلید 
توجه ندارند و گویا گوش شنوایی برای 
شنیدن توصیه  های مشفقانه وجود 
ندارد؟  مسئولان به خوبی معنای این 
گزاره شرعی را می  دانند که »عمل به 
توصیه  های عقلا، حجت شرعی است.« 
... جوادی آملی بر  گزاره  ای که آیت ا
مبنای آن، از ماه  ها قبل مسیر »کج«  
برخی سیاست ورزی ها را یادآور شده 
و ریشه آن را عدم توجه به عملگرایی 
کردند.  عنوان  شعارگرایی  به جای 
فعلی  سیاست  ورزی که در شرایط 
بایستی به شناخت درست مساله و 
یافتن راه حل واقعی و عملی منجر 
شود. سیاستی که ریشه مشکلات را 
در اقتصاد و هدف اصلی را عزت و آبروی 
مردم ببیند و در اجرای عملی آن گام 

بردارد. 

 آرمان ملی – مطهره شفیعی: طرح  هایی 
از سوی برخی نمایندگان و دولتمردان مطرح 
می  شود که قابل تامل است، مانند آنچه روز 
دوشنبه نماینده رباط  کریم بیان کرد. حسن 
نوروزی گفت: »یکی از متخصصان ایران 
ماشین  های آب سوز تولید کرده و معتقد است 
می  توان با ۱۰ میلیون تومان همه خودروها را 
آب سوز کرد. با این کار آلودگی هوای مراکز 
استان  ها و تهران رفع می  شود.« ترافیک تهران 
مشکل بزرگی است و اقداماتی مانند طرح 
کاهش آلودگی هوا نتوانست علاجی برای 
این مشکل باشد. اما ارائه  مطالب عجیب از 
سوی نمایندگانی که باید اطلاعات حداقلی از 

موضوعات داشته باشند، قابل تامل است.
  خودروی آب  سوز کجاست؟

 برخی خودرو آب  سوز مورد اشاره حسن 
نوروزی را یک ادعا و نظریه  ای در مورد 
یک نوع خودرو دانستند که انرژی خود را 
به  طور مستقیم از آب تأمین می  کند. این نوع 
از خودروها موضوع ثبت اختراعات متعدد 
علمی،  مجلات  و  روزنامه  ها  بین  المللی، 
تلویزیون و وب سایت  ها بوده  اند. مشخص 
شده  است ادعاهای این چنینی فاقد مبانی 
علمی بوده و شبه علم است. ماجرا در ایران 
از روزی آغاز شد که در یک فیلم مجازی، 
شخصی شیلنگ آب را داخل باک پژو ۴۰5 
قرار می  داد. بعد خودرو را استارت می  زد و راه 
می  افتاد. همین فیلم پای مدعی این اختراع 
را به شبکه سوم سیما و برنامه صبحگاهی 
رضا رشیدپور کشاند. جاسمی مدعی شد با 
هزینه ۶۰۰ هزارتومان می  تواند یک خودرو 
را از »بنزین  سوز« به »آب  سوز« تبدیل کند! 
علاءالدین جاسمی  زرگانی اشاره داشت که در 
سال ۹۶ در توضیح ماشین آب  سوزگفته بود: 
»این خودرو با آب کار می  کند و کاملا دوستدار 
محیط  زیست است. برای استفاده از آب به جای 
بنزین و گازوئیل در این خودرو نیازی به تعویض 
کلیات خودرو نیست و با هزینه بسیار اندک این 
جابه جایی سوخت امکان پذیر است.« پس از آن 
عضو هیات علمی دانشگاه خواجه نصیرالدین 
طوسی ادعاهای جاسمی را رد کرد. شهرام 
آزادی در گفت  وگو با ایسنا در رابطه با ادعای 

امکان حرکت خودرو با آب به جای بنزین، 
اظهارکرد: تمام این ادعاها و دیگر ادعاهای 
مشابه بدون هرگونه مبنای علمی و کارشناسی 
بوده و نوعی عوام  فریبی برای مقاصد خاص 
است. وی با بیان اینکه اگر مبنای علمی برای 
به حرکت در آوردن خودرو با آب به جای 
سوخت  های متعارف همچون بنزین وجود 
داشت، خودروسازان جهانی باید تاکنون به 
این فن  آوری دست می  یافتند، خاطرنشان کرد: 
خودروسازان خارجی سالانه میلیاردها دلار با 
استفاده از برترین متخصصان برای تحقیق و 
توسعه در صنعت خودرو هزینه می  کنند ولی با 
این حال تاکنون هیچکدام از این مراکز ادعای 
تولید خودروی آب  سوز را نداشته  اند. عضو 
هیات علمی دانشگاه خواجه نصیرالدین طوسی 
ادامه داد: بنابراین باید از مدعیان تبدیل کردن 
خودروهای متعارف به خودروی آب  سوز پرسید 
چگونه مدعی دست یافتن به چنین فناوری 
با منابع و امکانات محدود خود شده  اند، در 

حالی  که مراکز میلیارد دلاری خارجی تاکنون 
چنین ادعایی نداشته  اند.

  کلاهبرداری آبکی!
اختراع  مدعی  اولین  گرت«  »چارلز   
خودروی آب  سوز در سال ۱۹۳5 اعلام کرد 
که از طریق الکترولیز هیدروژن می  تواند 
انرژی مورد نیاز خودرو را تامین کند. در نهایت 
آقای گرت نتوانست این کار را عملی کند. 
در دهه 8۰ »استنلی میر« باردیگر بحث 
خودروی آب  سوز را بر سر زبان  ها انداخت که 
ناکام شد و در نهایت سال ۱۹۹۶ آقای »میر« 
در دادگاهی در اوهایو به جرم کلاهبرداری 
 Genesis محکوم شد. سال ۲۰۰۲ شرکت
World Energy مدعی شد دستگاهی برای 
جداسازی و ترکیب مجدد هیدروژن و اکسیژن 
ساخته است. این شرکت حتی ۲/5 میلیون 
سرمایه هم جذب کرد، اما چون کارشان 
هرگز رنگ واقعیت پیدا نکرد در سال ۲۰۱۶ 
موسس شرکت جریمه و به زندان محکوم 

شد. همچنین در سال ۲۰۱۲ »وقار احمد« 
پاکستانی ادعای مشابهی را مطرح کرد که 
اختراعش از سوی دانشمندان به خاطر نقض 

قوانین ترمودینامیک و دروغ بودن رد شد.
  مستعان 110 چه شد؟

 خودروی آب سوز تنها ادعایی نبود که 
صحت آن تایید نشد. نخستین ماه سال ۹۹ که 
جهان درگیر کرونا بود، خبری مبنی بر ساخت 
سامانه بومی هوشمند تشخیص لحظه  ای 
کرونا منتشر شد که نامش »مستعان۱۱۰« 
است، اما خیلی زود با واکنش هایی مواجه شد، 
مانند کیانوش جهانپور، سخنگوی سابق وزارت 
بهداشت ایران که گفت: »اگر این دستگاه از 
سوی وزارت بهداشت تائید شده بود حتما در 
گزارش رونمایی آن اعلام می  شد، مرجع تائید 
وزارت بهداشت است و این دستگاه را سازمان 
غذا و دارو تائیدیه  ای نداده است« حسام  الدین 
آشنا، مشاور رئیس  جمهورسابق هم از نمایش 
تلویزیونی وسیله ادعایی با عنوان رپورتاژ آگهی 

انتقاد کرده است. 
  بازگشت پرستاران فوت شده به  کار

  فارغ از طرح دستاوردهایی که تایید نشد، 
برخی نمایندگان اظهاراتی دارند که در  » شأن« 
جایگاه آنها نیست، مانند یعقوب رضازاده؛ 
نماینده سلماس در مجلس یازدهم که از 
وزیر بهداشت درخواست می  کند پرستاران و 
لیسانس  های مامایی که در دوران کرونا جان 
خود را از دست داده  اند، به ادامه کار و خدمت 
بازگردند، اما نماینده توضیح داد: »منظورم 
بازگشت به کار پرستاران و ماماهایی بود که 
کار خود را از دست داده  اند که به جای کلمه 
»کار«، از کلمه »جان« استفاده کرده و اشتباه 
تلفظی و لپی کردم، درواقع به جای آنکه بگویم 
پرستارانی که کار خود را از دست داده  اند، 
استخدام شوند، به اشتباه گفتم پرستارانی 
که جان خود را از دست داده  اند، جذب شوند. 
همین اشتباه لپُی من را پیراهن عثمان کردند 
و من  وتو، VOA  و ایران اینترنشنال مرا سوژه 
کردند؛ حتی یکی به من گفت که حضرت 
عیسی)ع( مجلس. یکی دیگر به من پیام داد 
سلام بر عیسی)ع( مجلس که مردگان را زنده 

می  کند، درخواست کار دارم«.

جامعه روحانیت: ما هم مقصریم  
   جامعه مدرسین:  حکم اعدام برای محاربین تداوم داشته باشد           جامعتین در 2 مسیر متفاوت

  آرمان ملی – یاسمین طالقانی: جامعتین این روزها در ۲ 
مسیر مختلف حرکت می  کنند. جامعه روحانیت برخلاف جامعه 
مدرسین، در اعتراضات اخیر به موضع  گیری خاصی نپرداخت. 
جامعه مدرسین، با صدور بیانیه  ای خواستار تداوم جدی  تر اجرای 
قانونی حکم بازدارنده اعدام برای محاربین و مفسدین باغی شد 
که این بیانیه با انتقادانی همراه بود. از سوی دیگری آنطور که 
مشخص است جامعه روحانیت راهکار آرام کردن فضا را نه صدور 
بیانیه بلکه تشویق مردم به اندیشیدن به آنچه می  داند که قرار 
است برگزار شود مانند انتخابات  پیش رو. البته این تشکل در نظر 
دارد نقش واسطه و هدایت اصولگرایان را برعهده دارد، مانند روز 
دوشنبه که دبیرعالی جامعه روحانیت مبارز گفت: شرط حضور و 
مشارکت حداکثری در انتخابات مجلس ایجاد امید و اعتمادسازی 
است. حجت  الاسلام مصطفی پورمحمدی طی سخنانی در 
نشست مشترک هیات عالی شورای وحدت و دبیران کل احزاب با 
اشاره به حوادث دو ماه اخیر، بیان داشت: امروز مسائل مهمی در 
کشور وجود دارد که باید مورد توجه همگان به ویژه افراد بانفوذ 
و خواص قرار گیرد. مساله اول موضوع جهاد تبیین است. امروز 
مهم  ترین کار در برابر تلاش همه  جانبه دشمن که با هماهنگی و 
کاملا آشکارا به میدان آمده   لبیک گفتن به بیانات رهبری انقلاب 
و حضور فعال در امر جهاد تبیین است. دبیر عالی جامعه روحانیت 
مبارز افزود: مساله بعدی مشکلات و دغدغه  های معیشتی مردم 
است که دولتمردان در این زمینه در تلاشند تا این مسائل مرتفع 
شود. البته از آنجا که همه این دولت را از بدنه جریان انقلابی 

می  دانند وظیفه همه ما در این زمینه مشورت دادن به مسئولان 
در سطوح مختلف است. وی با اشاره به جایگاه افکارعمومی و 
اعتمادسازی برای آن، گفت: دشمن با همه توان خود در تلاش 
است با ایجاد ناامیدی در مردم به ویژه نسل جوان افکارعمومی 
را از آینده مایوس کند تا هیچ افق روشنی در آینده ایجاد نشود. 
پورمحمدی با اشاره به انتخابات پیش  روی مجلس، تأکید کرد: 
شرط حضور و مشارکت حداکثری ایجاد امید و اعتمادسازی 
است که می  تواند منجر به افزایش سرمایه اجتماعی نظام شود. در 
ادامه این نشست حجت  الاسلام رضا تقوی؛ عضو شورای مرکزی 
جامعه روحانیت مبارز با اشاره به اهمیت فعالیت تشکیلاتی، 
گفت: اگر به دنبال توفیق در کار جمعی و تشکیلاتی هستیم باید 

به الزامات و لوازم کار تشکیلاتی نیز قائل باشیم. 
  حرکت ضربتی لازم نیست

 اعضای این تشکل روحانی برخورد را گزینه اول نمی  دانند 
مانند حجت  الاسلام سیدرضا اکرمی، عضو جامعه روحانیت که 
معتقد است: »این درست نیست که همه کارها را به طور ضربتی 
جلو ببریم. مثلا درباره حجاب اول باید با حوصله احکام حجاب را 
توضیح می  دادیم و بعد از امر به معروف، نهی از منکر می  کردیم و 
همچنین سیستم تشویق و تنبیه را در رفتارمان اعمال کنیم.« 
وی افزود: رسانه رادیو تلویزیون و مطبوعات هستند و به همین 
دلیل براساس عقل و عرفان کاری کنند تا آگاهی عمومی را 
بالا ببرند. اکرمی تاکید کرد: باید در کنار اینکه درباره حجاب 
حساسیت زیادی نشان می  دهیم، به اعتیاد، به گرانی، به بالارفتن 

سن ازدواج هم حساسیت نشان بدهیم، تا  برخی نگویند، 
مسئولان مشکلات اصلی را رها کرده  اند. وی معتقد است: در 
واقع تا این کارهای زیربنایی را انجام ندهیم، نباید منتظر پدیده 
بدحجابی با بی  حجابی باشیم و شروع به حرف زدن و نظردادن 
کنیم. ما چه وقتی درباره مضرات بی  حجابی صحبت کرده  ایم؟ 
در این دو، ۳ ماهی که گرفتار شده  ایم، چندبار در نمازجمعه و 
مساجد درباره اصل حجاب صحبت دقیقی انجام گرفته است تا 
خانم  ها بدانند بی  حجابی زمینه ازدواج را کاهش می  دهد و سبب 
رشد زمینه طلاق می  شود؟ ما باید مثل طبیب دردشناسی کنیم 

و درمان  یابی کنیم.
   ارتباط ما کم بوده 

 موضع گیری عضو دیگر جامعه روحانیت هم قابل توجه 
است که نوک پیکان انتقادات را از خودشان دور نمی  کند. 
حجت  الاسلام والمسلمین حسین ابراهیمی می  گوید:»دشمن 
با استفاده مطلوب از این فضا به نفع خود به جهت  دهی افکار 
عمومی پرداخته و ما در مقابل در حوزه فرهنگی ارتباط مناسبی 
با نوجوانان و جوانان در مدارس و دانشگاه  ها نداشتیم و این ارتباط 
بسیار محدود بوده است و لذا در زمینه تبیین و روشنگری و 
معرفی دوستان و دشمنان نتوانستیم موفق عمل کنیم. در مقابل 
دشمن در حوزه اقدامات تبلیغاتی و رسانه  ای برای تأثیرگذاری 
در افکار و قلب واقعیت  ها و تصویر کردن باطل به جای حق بسیار 
جدی عمل کرده و تا حد زیادی توانست در جریان اتفاقات اخیر 

ما را غافلگیر کند.«

روایت ادعاهایی که تکذیب می  شود  

معجزهخودرویآبسوز

        چهارشنبه 
1401 .10 .07
04جمادی الثانی28/1444دسامبر2022

 

محسن رضایی در تیم 
 اقتصادی دولت 

به کار گرفته نشد 

    

  نمایندگان  
از اهرم های نظارتی خود 

استفاده کنند 
   عملکرد دولت به ویژه در حوزه  اقتصادی و معیشتی موجب 
شده تا شاهد نارضایتی در بخش های مختلف جامعه باشیم این در 
حالی است که برخی معتقدند در این وضعیت مجلس باید کارآمدتر 
عمل کند. یک نماینده سابق مجلس بیان کرد: یکدست شدن 
حاکمیت باعث شده مجلس منفعلانه عمل کند. محمود صادقی با 
بیان اینکه نمی شود انتظار خاصی از مجلس داشت، گفت: آن تعداد 
از نمایندگان که مستقل تر هستند باید از اهرم های نظارتی خود 
بیشتر بهره ببرند چراکه مجلس در این زمینه ضعیف عمل کرده 
است. به عنوان مثال وقتی دولت برنامه حذف ترجیحی را مطرح 
کرد، متعهد شد که قیمت ها از قیمت های شهریور ۱۴۰۰  بالاتر 
نرود. نمایندگان در آن زمان نپرسیدند، ابزار تحقق این سیاست 
چیست؟ الان که ارز ترمز صدای برخی درآمده است، در حالیکه  
آن زمان که دولت می خواست چنین سیاست هایی را اتخاذ کند، 

باید نقش موثری ایفا می کردند.

  وضعیت اقتصادی این روزهای کشور خوب نیست و 
می گویند که دولت می خواهد به ترمیم تیم اقتصادی بپردازد. 
حال پرسش اینجاست که عملکرد دولت و تیم اقتصادی اش 
تا چه حد باعث به وجودآمدن شرایط کنونی اقتصادی شده 
است؟ در این خصوص یک تحلیلگر مسائل سیاسی گفت: 
مشکل اصلی دولت آقای رئیسی این است که برنامه اقتصادی 
مدنی نداشت و با اینکه گفته شد که هفت هزار صفحه برنامه 
وجود دارد اما هفت صفحه اش را هم ندیدیم.  محمد مهاجری 
بیان کرد: مشکل دیگر آن بود که دولت در شرایطی اقتصاد را 
تحویل گرفت که اقتصاد دچار تحریم بود و به دلیل مشکلاتی 
که بر سر راه برجام پیش آمده بود، تحریم ها مدام تشدید هم 
می شد. در این شرایط می طلبید که دولت جدید در حوزه 
اقتصادی بسیار توانمند باشد. وی افزود: آقای رضایی گرچه 

عنوانش معاون اقتصادی دولت است، اما به کار گرفته نشد.

 رئیس رسانه ملی و معاونین سازمان صداوسیما در نشستی 
بابایی رئیس، محمد  صمیمانه با حضور حمیدرضا حاجی  
خدابخشی نایب رئیس اول، سید محمدرضا میرتاج الدینی نایب 
رئیس دوم و دیگر اعضای کمیسیون، ضمن تشریح برنامه های 
پیش روی سازمان صداوسیما همکاری کمیسیون برنامه و بودجه 
با سیاست ها و راهبردهای رسانه ملی در دوران تحول را مغتنم 
دانستند و بر لزوم تداوم آن تأکید کردند. جبلی در این نشست 
با اشاره به ارتباط مؤثر و کارآمد رسانه ملی و مجلس شورای 
اسلامی گفت: سازمان صداوسیما رسالت خطیری در توسعه 
فرهنگی و بازنمایی تحولات اجتماعی ایران برعهده دارد.جبلی 
افزود: با توجه به عزم حاکمیت برای پیشرفت در همه قوا، رسانه 
ملی علی رغم تحریم ها و چالش هایی که دشمنان طراحی کرده اند، 
مسیر تحول را پیش گرفته  و اگرچه سایه تحریم های پیاپی 

رسانه ای صداوسیما را با چالش های متعددی روبه رو کرده است.

 رسانه ملی 
 مسیر تحول را 

پیش گرفته است 


